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Letos v květnu po-
zvala svozová spo-

lečnost SOP, a.s. sta-
rosty obcí na exkurzi 
do Zdechovic do hal se 
třídicími linkami odpa-
dů. Viděli jsme, jak se 
na těchto linkách sepa-
rují svezené odpady 
z obcí. Prošli jsme se 
po kopci s navezeným 
a upěchovaným komu-
nálním odpadem a z to-
ho, co jsme viděli 
na vlastní oči, jsme si 
udělali obrázek, jak 
málo třídíme a jak veliké rezervy ještě máme, protože 
mnoho vyhozených nepotřebných předmětů z našich 
domácností bohužel končí v popelnicích.
Svážený komunální odpad se naváží svozovými auty 
na vybrané místo vyložené speciální fólií. Když doros-
te kopec odpadků do určité výšky, připryje se místo ná-
vozem zeminy a plocha se časem zazelená náletem. 
Málokdo ví, že z těchto skládkových míst se jímá vzni-
kající bioplyn.

Sloupek 
starostky

Exkurze do třídírny odpadů  
a na skládku KO
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Jana Exnerová

Za vše, co námi nebylo vytříděno a přiveze se na sklád-
ku odpadů, obec platí. Tento náklad se jen částečně pro-
mítá do poplatku za odpady, který občané platí každým 
rokem. Je však před námi doba, kdy budeme vytahovat 
z peněženek mnohem více peněz, pokud nebudeme peč-
livěji třídit (separovat) odpad.
Potěšitelné je, že část velkoobjemového odpadu se už 
dnes nevyváží na zpoplatněnou skládku, ale drtí se 
na linkách a pomocí magnetů se z něj pak vytahují ko-

vové díly. Zbytek putuje do prachovické cementárny ja-
ko součást hlavního paliva. 
SOP, a.s. se zabývá nově tím, jak do budoucna likvido-
vat zbytkový směsný komunální odpad, který se od roku 
2030 již nebude moci vyvážet na skládku. 
Myslím, že tato exkurze by byla zajímavá a především 
přínosná nejen pro nás dospělé, ale i pro děti, protože 
by mohla změnit náš pohled na odpady, životní prostře-
dí a i na naši peněženku. 

od roku 2012 po několikaleté pauze přijali pozvá-
ní od starostky obce rodiče nově narozených dětí.

na svém v pořadí 13. vítání občánků přivítala sta-
rostka 2. března 2024 59. občánka naší obce. V na-
ší obci se roky absolutně rodí více dívek než chlap-
ců. V některých letech se nenarodí ani jeden kluči-
na. takže od roku 2012 se u nás narodilo 36 holči-
ček a 23 chlapců.
do řad vyšehněvických občánků jsme přivitali letos 
kláru Matuškovou, která se narodila minulý rok 
2023 na Velikonoce. na  začátku letních prázdnin 
k ní přibyla evelína pytáková. ačkoli letos jsme mě-
li málo narozených dětí, radost nám udělalo zaplně-
né přísálí příbuznými, kteří si takovou životní udá-
lost nenechali ujít.
pozvání přijala také paní učitelka helenka a šest 
dětí ze školky v rohovládovy Bělé. i zde vystoupili 
se svými písničkami a hudebními nástroji 4 holky 
a 2 chlapci. jak hostům, tak paní učitelce a dětem 
se u nás líbilo a bylo milé, že nikdo nespěchal od nás 
rychle domů. – je 

Vítejte mezi námi



podle § 60 odst. 4 zákona o odpadech vás informujeme o odpadovém hospodářství v naší obci za uplynulý rok 2023.

I. Předané evidované odpady za obec v roce 2023:

V roce 2023 jsme vyprodukovali celkem bez bio odpadů: 67,38 tun odpadů tj. 271,69 kg/občan/rok
Vytříděno bylo (bez bio): 18,58 tun odpadů tj. 74,92 kg/občan/rok 
na skládku přišlo (obec zaplatila): 48,80 tun odpadů tj. 196,77 kg/občan/rok 

V roce 2023 občané obce vyprodukovali (bez bio) o 2,49 tun více odpadů (nárůst 3,83 %)!  
z odpadů (bez bio odpadů) bylo celkem vytříděno k dalšímu použití celkem 18,58 tun, tj. 27,57 %. 
Vytřídilo se o 3,72 % více odpadů než v roce 2022.  
přesto na skládku přišlo celkem 72,43 % námi vyprodukovaných odpadů (bez bio). 

Stále třídíme velice málo. zákon o odpadech ukládá, aby vyseparované recyklovatelné složky odpadů v obcích  
činily od roku 2025 alespoň 60 % ze všech vyprodukovaných komunálních odpadů. a my jsme dosáhli vytřídění  
pouze 27,57 %. je před námi nelehký úkol, naučit se a provádět mnohem důkladnější třídění odpadů. 

jak třídíme plasty:
V roce 2021 se vytřídilo do kontejnerů na plast: 4,49 tun plastového odpadu

V roce 2022 se vytřídilo do kontejnerů a později už jen do popelnic: 6,23 tun plastového odpadu
V roce 2023 se vytřídilo do popelnic: 6,68 tun plastového odpadu

Výše skládkového poplatku:
a) v rámci třídicí slevy: 500 kč/t
b) bez třídicí slevy, tj. po překročení limitu odpadů na občana:

z výše uvedených tabulek je zřejmé, že
• každý rok se bude zvyšovat poplatek minimálně o 250–100 Kč za tunu nad limit uloženého odpadu na skládku;
•  každý rok se bude současně snižovat množství odpadu uloženého na skládku na občana za rok, u něhož lze 

uplatnit nejnižší, tj. základní cenu 500 Kč/t;
•  každý rok tedy progresivně porostou náklady za uložení nevytříděných odpadů z našich popelnic na skládku;
•  abychom udrželi náklady obce a nemuseli jsme do budoucna zvyšovat náš poplatek za odpady, je třeba co nejví-

ce třídit odpady do separačních nádob na papír, sklo, plasty, drobný kov, olej (do plastových láhví se společným 
odvozem plastů). od roku 2025 budeme povinně třídit i použitý textil.

od roku 2030 bude platit zákaz vyvážení odpadů na skládky.

Bez třídění odpadů to nepůjde.  
Nebo půjde, ale draho!
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*  Vysvětlivka: kompozitní obaly a obaly se zbytky nebezp. látek jsou tetrapaky, které putují na třídičku  
a nebezpečné látky, které se likvidují

II. Třídicí sleva ze skládkového poplatku

Maximální množství odpadů na skládku, pro něž bylo možné za naši obec uplatnit slevu ze skládkovacího poplatku 
v roce 2023, bylo 44,64 tun (pro 248 obyvatel s trvalým pobytem). oproti předchozímu roku kleslo ze zákona 
množství odpadů, které bylo zpoplatněno základní sníženou cenou za uložení odpadů na skládku 500 kč/t.  
na skládku bylo v roce 2023 za celou obec vyvezeno 48,8 tun odpadů. limit odpadů pro platbu za uložení odpadů 
na skládku se základní (sníženou) cenou byl tak bohužel překročen. 
tuna odpadů, která jde na skládku, se nad limitem 44,64 tun již neúčtuje za 500 kč, ale v roce 2023 za 1000 kč. 
příští roky se pak bude poplatek postupně dále zvyšovat na 1250 kč, 1500 kč atd., přičemž naVíc bude klesat 
množství odpadů na občana, které lze zpoplatnit sníženou cenou – viz níže zobrazené tabulky.
poplatek za uložení komunálního směsného odpadu na skládku v roce 2023: 26 030 kč.

Limit pro získání třídicí slevy
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ztráta za likvidaci odpadů celkem: - 178 189 Kč  (v r. 2022: -117 237 kč, tj. nárůst o 52 %)
dividendy ze Svazku obcí přeloučska: 48 910 kč  
Konečná ztráta za odpady po odečtu dividend:  - 129 279 Kč (v r. 2022: -73 093 kč, tj. nárůst ztráty o 76,87 %).

V roce 2023 vzrostly výdaje za likvidaci odpadů o 26,28 %, kdežto příjmy za poplatky, odměna za třídění a divi-
dendy se zvýšily oproti roku 2022 méně, tj. jen o 13,59 %. 

ztráta za odpady na 1 občana: 521,29 kč (v r. 2022: 290,05 kč).
poplatky občanů za svoz a likvidaci jeho odpadů v roce 2023 pokryly jen 60,24 % nákladů (v r. 2022 pokryly 
67,41 % nákladů). 
Zbytek, tj. 39,76 % nákladů na svoz a likvidaci našich odpadů, uhradila obec ze svého rozpočtu.

IV. Sběrné nádoby a jejich svoz
V obci jsou umístěny na sběrných místech tyto nádoby na komunální odpad:

A) SBĚRNÉ NÁDOBY NA TŘÍDĚNÝ ODPAD:

B) SBĚRNÉ NÁDOBY NA SMĚSNÝ KOMUNÁLNÍ ODPAD:
• Popelnice u RD
• Odpadkové koše na drobný a lehký spotřební odpad na veřejném prostranství (nikoliv z domácností!)

C) MOBILNÍ SVOZ ODPADŮ:
• 1x ročně svoz velkoobjemového, dřevěného a nebezpečného odpadu ze 3 sběrných míst v obci
• bio odpad – odvoz z úložiště na Kozinci na kompostárnu do ZD Chýšť.

ČETNOST SVOZŮ:
• Popelnice se směsným KO – 1x 14 dní, sudý týden, úterý
• Popelnice na plastový odpad – 1x měsíčně dle svozového plánu
• Kontejner na papír – 1x14 dní, čt–pátek
• Kontejner na sklo – 1x měsíčně

Číslo bankovního účtu obce pro platby poplatků:  194 393 585/ 0300.

Obecně závazné vyhlášky k odpadovému hospodářství:
obec má k odpadům a jeho poplatkům vypracovanou obecně závaznou vyhlášku č. 1/2021 o stanovení obecního 
systému odpadového hospodářství a ozV č. 1/2023 o místním poplatku za obecní system odpadového hospodářství.

Od roku 2025 přibude další kontejner, neboť ze zákona bude nově povinnost třídit další složku odpadů – textil.

III. Příjmy a výdaje za odpady v roce 2023
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nici. Bylo úžasné sledovat další 
a další nadšené nově příchozí oby-
vatele naší obce, kteří se osmělili 
a oblečeni v maskách se s chutí za-
řadili do průvodu. Všichni si užívali 
reje masek, zpěvu, tance, trochu té 
vzájemné škádlivosti. Masopust 
po celou dobu dohlížel na to, aby 
všechny masky zachovaly dobré 
jméno naší obce a nedělaly ostudu. 
po celé obci se otevíraly brány 
a vrata stavení a jejich obyvatelé ví-
tali masky a nabízeli hojná občerst-

po velkých přípravách se nám 
podruhé povedlo požádat spolu 

s maškarami v čele se Smrtkou 
a s Masopustem paní starostku 
o svolení konat v naší obci maso-
pustní veselici a provozovat něja-
kou tu legraci, která k vostatkům 
patřívala. jak už víme, jedná se 
o slavnostní období a vlastně i zpří-
jemnění zimy mezi postními obdo-
bími Vánoc a Velikonoc. po získání 
svolení se celá velká skupina masek 
vydala na okružní cestu po naší ves-

Masopustní veselení
Smrtka, kobyla, masky, dobré jídlo i dobré pití, ale hlavně přátelská  
setkávání sousedů... V sobotu 10. února jsme se podruhé sešli  
v masopustním průvodu a zpříjemnili si čekání na jaro a Velikonoce  
ve Vyšehněvicích.

vení jak v podobě jídla, tak výbor-
ných domácích lihovin. za to patří 
všem veliký dík. Velké finále se ko-
nalo v našem hostinci. a to zabití 
kobyly. Samozřejmě formou paro-
die. Smrtka nejprve vyčetla všechny 
hříchy, kterých se dopustili lidé 
z obce během celého roku. za ně 
za všechny to odnesla kobyla, nad 
kterou vynesla smrtka soud  
a řezník ji udeřil palicí do hlavy. 
Masopust nesmí končit takto smut-
ně, takže naše milá kobylka byla 
ihned oživena. a nebyl by to správ-
ný masopust, kdyby na něm chyběly 
zabijačkové hody. tohoto velkého 
úkolu se se svými parťáky zhostil 
tomáš kolman.
a jaké masky byly letos na našem 
masopustu? Medvěd s medvědá-
řem, smrtka, masopust, ras, selka 
s husou, kobyla, řezník, žid, ženich 

s nevěstou, květinářky, pekařky, 
mlynáři, kominíčci, chasníci, děveč-
ky, rybáři, kněží a nejrůznější zvíře-
cí masky.
V tuto chvíli máme před sebou vel-
kou otázku. jak a proč udržet tuto 
krásnou tradici?
tradice je něco, co se jednou stane 
a pro velký úspěch to opakujeme. 
a to opakování nás ukotvuje v živo-
tě, dává nám smysl, když všechno 
ostatní selhává. posilují se vazby 
mezi lidmi a můžeme tak trávit čas 
se svými blízkými. pokud rodiče 
předávají zvyky a tradice svým dě-
tem, zvyšují si tím svou hodnotu 
v očích dětí. je to jakýsi odkaz 
z minulosti do budoucnosti. 
co myslíte? jsou toto všechno pro 
vás jasné důvody na udržení maso-
pustní tradice ve Vyšehněvicích?

– nč 
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tí. od hlavy až po paty byla celá krásně stříbrná. Stří-
brné vlasy po ramena, stříbrná flitrová halena, stříbrné 
leginy zastrčené do úžasných vysokých stříbrných koza-
ček. Vypadala jako z jiné galaxie nebo jako superstar. 
protože paní iva je profesí učitelkou, hravě si poradila 
s programem pro děti. ten si ženy připravily již týden 
před karnevalem.
45 dětí ze začátku korzovalo sálem, aby přítomným 
ukázaly svoji masku. Viděli jsme malého čertíka, Bílou 
paní, dvě berušky, víly. carmen, policajty, hokejisty, 
pincezny, Batmanna, křemílka a Vochomůrku a další.
V kategorii starších obsadila 1. místo ema pazderová 
coby carmen, a v kategorii mladších dětí zvítězil malý 
Samuel Semelka, krásný roztomilý čertík, který se té-
měř nemusel ani za čertíka převlékat.
Vítězové obdrželi spolu s gratulací opravdický diplom, 
medaili a láhev dětského šampaňského Bubble... neza-
pomnělo se ocenit snahu i těch, kteří nezvítězili. dosta-
li cenu „Snažík” a košíky odměn a pozorností.

– je 
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Rej karnevalových masek „začíná karneval  
zpívej ola, ola, neváhej,  
vejdi dál zpívej ola, ola.  
hvězdou se můžeš stát,  
za námi pojď si hrát,  
začíná karneval, 
zpívej ola, ola!”

V rytmu disco písně Mí-
ši růžičkové začal tra-
diční dětský karneval. 
ten letošní přivítal děti 
a jejich rodiče v novém 
„hávu”. Barevnou a ve-
selou atmosféru vytvořila parta dekorativních klau-
nů, kteří se od začátku z podia usmívali na přichá-
zející děti.
Žáby, berušky, motýlci, víly, princezny, bílá paní, 
hokejisté, fotbalisté, čertíci, jednorožci, kostlivci 
a další postavičky v mžiku zaplnily parket, když 
v sále uviděly vznášející se bubliny a bublinky do-
provázené slovy písničky „Milujeme bublinky, skáče 
každý, kdo je malinký…”
tanečky střídaly soutěže – podlézání lana, přenáše-
ní vajíčka na lžíci mezi překážkami, přesuny na chů-
dách, míčová hra s padákem, židličkovaná. zapojili 
se také rodiče. dlouhému karnevalovému hadovi vy-
tvořili brány k procházení. nechali se „mumifiko-
vat”, kdy při jedné ze soutěží byli dětmi omotáni 
papírem od hlavy až po paty téměř k nepoznání.
„já taky svou hvězdu mám, je ráda, když jí zamá-
vám…”, to už další písnička pozvala všechny děti 
na společné cvičení s hudbou. a opravdu se tančilo 
v rytmu hvězd.
za zvuku fanfáry a šumu šampíčka proběhlo vyhlá-

šení nejkrásnějších masek 
ve dvou kategoriích – 

mladší a starší děti. 
V průběhu her a kar-

nevalového rejdění 
si děti mohly smls-
nout na cukrové 
vatě a „nakrmit” 
míčky hladového 
klauna. ten na ně 

číhal hned u vstupu 
do sálu. i on se stal 

krásnou novou dekorací letoš-
ní akce.

„tak zase příště na shledanou, 
tak zase příště čau a pá, projdeme 

spolu pohádkovou bránou, tak zase 
příště na shledanou.” písničkou kar-
neval začal a slovy písničky karola 

a kvída skončil.
tak čau a pá příště! – it 

24. února skupinka našich vyšehněvických žen připra-
vila pro děti maškarní karneval. karnevalem letos pro-
váděla pouze iva tyllerová, protože její jevištní partner 
byl pracovně zaneprázdněn. iva se svým perfekcionalis-
mem si připravila oblečení, to aby ladila s kostýmy dě-

Zkraje roku se v obci koná každý sobotní víkend nějaká společenská akce.



a přesně takovou Morenu jsme 
s dětmi vynesli v sobotu  

23. března. za zpěvu písní jsme ji 
zapálili a poté utopili v rybníčku. 
ještě si s námi, holka, chvilku za-
hrávala s počasím. ale to by nebyla 
ona, aby se trochu nebránila. kdo ji-
ný než bohyně zimy Morena by se 
nerad vzdal vlády nad koloběhem ži-
vota. ale zima byla dlouhá a bylo 
třeba si uvědomit, že nastal čas, aby 
na světlo vykouklo jaro se svými po-
klady. u té příležitosti si děti mohly 
v místním hostinci vyrobit v dílnič-
kách například svoji malou Moran-
ku, krmítka pro ptáčky, zasadit jar-
ní kytičku a květináček ozdobit jar-
ními motivy a zápichem. k tomu 
jsme si společně s dětmi přečetli pří-
běh z knížky chaloupka na vršku, 
ve kterém jsme si připomněli, jak se 
tento svátek slavil za starých časů 
a jeho důležitost v běhu celého roku.

– nč 

Neseme Morenu, pěknů nastrojenů.
Pěknů, pěknů, celů vyškeřenů
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Snad proto mnohde tento meziná-
rodní svátek upadal a svého ob-

rození se dočkal až po mnoha letech. 
a to proto, aby se slavil upřímně, 
bez formalit, a také abychom si my, 
ženy tento den udělaly volno tak, jak 
si ho samy pro sebe představujeme.
V tomto duchu jsme se sešly letos  
8. března v sále našeho hostince už 
odpoledne v 15 hodin. do poslední 
chvíle žádná z žen netušila, jaké pře-
kvapení pro ně bude připraveno. Vy-
rovnané stoly se světle tyrkysovými 

MDŽ s Waldou
Mezinárodní den žen se v dobách před „sametovou 
revolucí“ odehrával s pravidelností tak, že svátek  
nás žen oslavovali muži a my ženy jsme pravidelně 
obdržely jeden rudý karafiát a v lepším případě  
dva ošklivé froté ručníky.

ubrusy a žlutými svíčkami s mango 
vůní a na každé židli pro každou že-
nu taštička s dárkem od společnosti 
oriflame. takové bylo uvítání. 
a každá žena zase přinesla, jak už je 
zvykem, vyrobené slané nebo sladké 
napečené pochoutky.
letošním prvním překvapením bylo 
vystoupení pana jiřího kubanta. to 
on obdaroval každou přítomnou že-
nu dárkovým balíčkem výrobků spo-
lečnosti oriflame. Seznámil nás se 
správnou péčí o naši pleť a jak se 
o ni starat, abychom se svým partne-
rům nadále líbily, a nakonec aby-
chom i my byly samy se sebou spoko-
jené. tři vylosované ženy obdržely 
parfémové vody. Všechny jsme obdr-
žely zdarma ještě vouchery na kos-
metické služby. příjemné bylo, že ni-
kdo nikoho do ničeho nenutil. 
děkujeme.

po 17. hodině dorazil do naší vísky 
pan Walda. Sic převlékací šatnu 
od nás neobdržel, ale ihned jsme ho 
jako náhradu zahrnuly naší ženskou 
láskyplností, štědrostí a ochotou 
rozdělit se s ním o naše vyrobené 
dobroty. písničky Waldemara Ma-
tušky nás všechny ihned nakoply. 
ačkoliv se nejdříve s naším zvuka-
řem Vláďou chmelou vzájemně syn-
chronizovali, tak už při zkouškách 
se celý sál dal do zpěvu písničky, 
která nikdy neomrzí: jó, třešně 
zrály.
pan Walda zazpíval pomalé i rychlé, 
nám všem známé melodické písně, 
které nás nenechaly klidně sedět 
na židlích. Myslím, že takovou spon-
tánní atmosféru asi mnohde na svých 
vystoupeních on a jeho doprovod ne-
zažili, neboť my jsme byly objektem 
jejich focení a videonatáčení. na pa-
mátku nás cca 36 žen obklopilo 
Waldu a nechaly jsme se s ním fotit. 
Walda se s námi rozloučil přídav-
kem písničky z filmu chalupáři. její 
text znají všichni ze starší i mladší 
generace. 
letošní  svátek žen se vydařil. orga-
nizátor akce měl radost, že ženy si 
překvapení a celého večera užily. 
po vystoupení pana Waldy byla totiž 
nálada natolik výborná, že se ve zpě-
vu a tanci pokračovalo až do konce 
večera. – je 
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6. dubna jsme se sešli na našem 
pravidelném setkání se seniory, kte-
ré připravuje starostka obce. letos 
nás bubeník pan Svoboda překva-
pil, neboť přijel zahrát s harmoni-
kářem, kterému bylo 97 let. har-
monikář byl čilý a energicky hrál 

Setkání se seniory

Nalez písemného pokladu 

jednu písničku za druhou, a to bez 
not a seznamu písniček. V kolíně 
prý chodí hrát na harmoniku pravi-
delně do restaurace.
nálada byla veselá. k harmonikáři 
se přidávaly se zpěvem postupně že-
ny. ani žaludek nezůstal ošizen, do-

stalo se mu výborných koláčků dáši 
krejčové a křupavého řízku od pa-
na hostinského. Byli jsme rádi, že 
mezi nás letos zavítal s manželkou 
Gitou jírkovou manžel František 
a jejich syn roman.

– je 

před letošním svozem velkoobjemového a nebezpeč-
ného odpadu byl v bytě po paní Marii a josefu ex-

nerových nalezen poklad pro naši obec. na bílém papíru 
s barevným obrázkem hasiče v akci byl napsán projev 
našeho bývalého rodáka, tehdy místopředsedy Místního 
národního výboru Vyšehněvice, pana Františka Vávry.

toto svědectví doby staré 21 let jsem si nechávala 
na chvilku, kdy si budu moci nerušeně v klidu přečíst to, 
co se kdysi v naší obci událo, a také srovnat s tím, co se 
v obci děje dnes, a to na poli dobrovolného hasičského 
sboru. a tak i vy máte možnost přečíst si dvě stránky 
„projevu Františka Vávry k oslavám 120. výročí zalo-
žení hasičského sboru ve Vyšehněvicích.” – je 

tak jako kdysi, i v současné době se hasiči podílejí na zvelebování prostor, které slouží všem občanům. Spor-
tovní kabiny se dočkaly nové střechy a krásného přístřešku – příjemného zázemí pro všechny naše sportovní  
a zájmové skupiny. o průběhu rekonstrukce i hasičských závodech se dočtete na další dvoustraně.
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než přejdu k psaní o závodech sa-
motných, chtěl bych napsat pár 

řádků o realizaci střechy a vybudo-
vání krásného zázemí v podobě pří-
střešku, které závodům předcházely.
Stav střechy na kabinách byl už ně-
kolik let neuspokojivý. Společně 
s oÚ se rozhodlo, že se rekonstruk-
ce střechy realizuje také za přispění 
naší práce. Slovo dalo slovo a už 
od února započaly přípravy v podo-
bě vyhloubení patek, betonování ap. 

5. ročník Memoriálu 
Petra Kolmana
Druhou červnovou sobotu se u nás na hřišti již tradičně konal už pátý Kolmičův memoriál.
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Stavba se s jarním počasím rozjela 
a za několik víkendů a přispění mno-
ha našich občanů jsme se mohli těšit 
z nově položené střechy a úplně no-
vým, za mě nádherným, přístřeškem 
s blahým pocitem, že už nebudeme 
muset stavět stan. Myslím, že naše 
úsilí stálo za to a nové zázemí ocení-
me všichni, ať už k pořádání soukro-
mých či obecních akcí. chtěl bych 
moc poděkovat všem, kteří se zú-
častnili, přiložili ruku k dílu nebo 

pomohli jinak, a také oÚ za vynika-
jící spolupráci.
závody se letos uskutečnily za krás-
ného slunečného počasí, sjelo se 
k nám sedm týmů mužů, pět žen-
ských a k radosti našich nejmladších 
hasičů i dvě družstva dětí z Volče, se 
kterými naši nejmenší hasiči mohli 
poměřit síly.
Sčítání pokusů je u nás již tradice, 
takže není důležitý jen rychlý pokus, 
ale hlavně konstantní výkon, bez vět-

ších zádrhelů. toto pravidlo ukázali 
v praxi kamarádi z Malých Výklek, 
kteří předvedli nejlepší čas dne s hod-
notou úctyhodných 26 vteřin a 77 se-
tin sekundy a stali se tak novými 
vlastníky putovního poháru. na záda 
jim dýchalo mužstvo ze Sopřeče, kte-
ré jim však v součtu o více než 4 vte-
řiny nestačilo a „bednu” doplnil tým 

z Volče. náš tým s novou členkou 
dianou skončil i přes velkou snahu 
opět na neoblíbené bramborové pozi-
ci, to nám však náladu nezkazilo, ba 
naopak. Měl jsem velkou radost 
z našich malých hasičů, kteří se srd-
natě prali a i přes nějaké ty karam-
boly předvedli několik krásných úto-
ků. a to  našim nejmladším členkám 

byly teprve čtyři roky! jsem na vás 
pyšný, děcka! 
na závěr bych chtěl poděkovat obec-
nímu úřadu za finanční dar, panu 
chmelovi za technickou podporu 
a všem, kteří pomáhali na bezpro-
blémovém chodu akce, a také divá-
kům. doufám, že se budeme vídat 
i v letech následujících. – mk 
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prohlídka stájí, venkovní procház-
ka za koníkama, to bylo tak akorát 
pro děti, a proto pak již vyrážíme 
autobusem do Volče do penzionu 
Vrtule. zde jsou již na naši skupinu 
připraveni. děti si dávají zmrzlinu, 
dospělí horké maliny se zmrzlinou 
a šlehačkou nebo vynikající ledovou 
kávu a muži dobře vychlazené pivo. 
zatímco dospělí od-
počívali a vychutná-
vali si chlazené osvě-
žení, děti si zde ještě 
chvíli pohrály na her-
ních prvcích. po del-
ší době zorganizova-
ný výlet naším obec-
ním úřadem u příle-
žitosti dětského dne 
se snad vydařil.

– je 

18 19

Výlet do Národního hřebčína 
v Kladrubech nad Labem

Sousedské  
posezení

V sobotu 15. června vyjíždí auto-
busem po obědě 39 dětí s jejich 
doprovodem rodičů a babiček 
v rámci dětského dne do Národ-
ního hřebčína v Kladrubech nad 
Labem.

Byli jsme rozděleni do dvou sku-
pin a šli jsme na zajištěnou 

prohlídku koňských stájí. Bylo nám 
vysvětleno, že v kladrubech se cho-
vají tzv. starokladrubští koně již 

přes 400 let. tito koně jsou nejstar-
ším původním českým plemenem, 
které bylo zřejmě jako jediné ple-
meno na světě vyšlechtěno speciál-
ně pro tažení císařských a králov-
ských kočárů. pro ceremoniální 
účely císařského dvora byli využívá-
ni bělouši, vraníci sloužili církev-
ním hodnostářům. kladrubští koně 
jsou prodáváni do královských stájí 
u dvorů v anglii, holandsku, švéd-
sku a dánsku.
Byli jsme překvapeni, že nádherní 
statní bělouši, kteří v dospělosti 
mají bílou až stříbřitou barvu, se 
rodí jako tmaví koně a s postupem 
času bělají až do své konečné bílé 
barvy. koně jsme si ve stájích při 

výkladu průvodkyně prohlédli 
a pak jsme je ještě obdivovali  
ve volném výběhu za ohradou. 

V poslední době se u nás často se opakují tropická 
vedra. po divadle 22. června teplota rychle stoupá 

a dosahuje přes 30 stupňů. Večery jsou velmi teplé, ne-
stačíme zalévat. Vysoké teploty jsou i během Soused-
ského posezení 29. června 2024. naštěstí alespoň tro-
chu profukoval větřík, který pocitově snižoval vedro. 
opět jsme již letos podruhé využili stánků se stříškou, 
které jsme u hospody rozložili, takže na nás nepražilo 
sluníčko. dětem jsme napustili bazénky a Viktor jim 
pouštěl točivý ostřikovač. díky Vladimíru chmelovi 
mohly děti i v tom vedru řádit na skákacím hradu. Byla 
to krásná sobotní akce. Viktorem výborně ugrilované 
prase o váze 52 kg bylo tak akorát. dáša upekla 4 dru-
hy jejích fantastických koláčků v počtu 450 ks. iva tyl-
lerová se zase postarala o repertoár písniček, které 
jsme pouštěli do reproduktorů. co víc si může člověk 
přát? 
na druhý den starostka ráno svolala několik mužů, kte-
ří během 30 minut složili nové plastové stoly a lavice 
a přístřeškové stánky. děkujeme všem, kteří se nedis-
tancovali od pomoci. Vždyť tyto akce děláme jen sami 
pro sebe, tak kdo jiný by měl pomáhat? – je 
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Pro letošní letní Divadelní slunovrat na Kozinci, který se konal 22. června, si divadlo Na valníku vybralo  
nesmrtelný příběh Pipi Dlouhé Punčochy od Astrid Lindgren. 

M     ožná ten příběh znáte. zrza-
vá, copatá, upřímná holka, 

která má obrovskou sílu. děti si ji 
oblíbí díky jejímu typickému nezvla-
datelnému sklonu k dobrodružství. 
pro dospělé by mohla být nevycho-
vaným dítětem, které se musí umís-
tit do dětského domova a musí cho-
dit do školy. ale pro někoho je to 
milovaná postava, díky které si 
vzpomene, jak se cítil jako dítě fas-
cinován světem, do něhož přišel. po-
může nám pochopit, že svět je mís-

tem, kde se všichni můžeme naučit 
spoustu nových věcí a že nemusíme 
dělat věci jen proto, že „se tak pro-
stě dělají”. ano, přesně o tom to je. 
o svobodě, o vnímání světa takový, 
jaký je, v celé své kráse. o bohatství 
ne peněžním, ale o tom lidském. 
o přátelství, společně prožitém dob-
rodružství, o důvěře a respektu. jak 
je vidět, tento příběh je velmi nadča-
sový. a nese s sebou velké téma  
nejen pro děti, ale především pro 
nás dospělé. kdo z nás se dokáže 
oddat bezprostřednosti, přítomné-
mu okamžiku a vytěžit z něj maxi-
mum? a to vše s respektem ke své-
mu okolí?
Musím přiznat, že letošní zkoušení 
tohoto příběhu bylo velmi náročné. 
jak herecky, tak technicky. před-
cházely tomu návštěvy profesionál-
ních divadel po celé České republi-
ce, které tento titul uvádějí. důvo-
dem bylo hledání inspirace a nápa-
dů, kterou cestou se vydat. práce 
v naší herecké skupině šlapala per-

Divadelní slunovrat na Kozinci 
s Pipi Dlouhou Punčochou

fektně. je to velký proces zkoušení, 
kdy jednotlivé scény, situace, vtipy, 
kulisy vznikají velmi pomalu, dlou-
ho se debatuje, přemýšlí. troufnu si 
říct, že po několika letech místní di-
vadelní zkušenosti se vytvořila sku-
pina lidí, která dohromady ladí a rá-
da společně tvoří. o to větší dík pat-
ří celému souboru za výdrž. je třeba 
si uvědomit, že všichni jsou plně 
pracovně vytíženi a mají také své 
rodiny, kterým se musí věnovat. do-

volím si tedy říct, že letošní výkon 
by se mohl rovnat nejednomu profe-
sionálnímu divadlu. a to také díky 
skvěle odvedené práci muzikotera-
peutky a písničkářky Markéty hav-
lové, která pro toto konkrétní před-
stavení složila nádherné písně 
i s texty.
poprvé jsme také letos museli řešit 
jednu nemilou věc, a tou jsou autor-
ská práva. V letošním roce jsme ne-

použili naši vlastní dramatizaci, ale 
scénář, který již byl vytvořen podle 
překladu knihy. a to vše je potřeba 
autorům díla (spisovatelce, překla-
dateli, dramatizátorovi nebo jejich 
potomkům) zaplatit. a nebylo to 
zrovna málo peněz. proč to píšu? 
aby si každý uvědomil, že hrát jaký-
koliv příběh, i když jste jen amatér-
ské divadlo a hrajete hlavně pro dě-
ti bez nároku na honorář, nelze au-
tomaticky a podléháte zákonu o au-
torských právech, která musíte za-
platit. a v tom se oklikou opět vra-
címe k jádru pudla, tedy k pipi, kte-
rá by si i s takovými nepříjemnosti 
uměla poradit po svém. My jsme si 
díky vaší podpoře mohli dovolit tato 
práva k představení zaplatit a vás 
opět pobavit divadelním příběhem. 
Věříme, že vás divadlo nejen skvěle 
pobavilo, ale především odvedlo va-
še myšlenky alespoň na chvíli od na-
ší uspěchané a přeorganizované do-
by. na chvíli jste se mohli vžít 
do příběhu malé holky, která na roz-
díl od nás dospělých umí žít teď a ta-
dy, nedělá si z ničeho velká trápení 
a dokáže se upřímně radovat. Může 
se to zdát jako samozřejmost, ale je 
to poklad, který jsme my, dospělí 
dávno zapomněli.
krásné léto všem. – nč 
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Tak jsme se dočkali!

23

o rekonstrukci tzv. polních cest 
rozhodlo už v roce 2012 zastu-

pitelstvo naší obce. to určilo, které 
cesty v katastru obce a s jakou prio-
ritou by chtělo dát do pořádku. 
na základě usnesení zastupitelstva 
obce podala starostka dne 11. dub-
na 2017 na Státní pozemkový úřad 
(SpÚ) žádost o realizaci polní cesty 
c11.
nedávno, asi 18. srpna 2024, jako 
první informoval starostku zástupce 
společnosti Strabag a.s., že již příš-
tí týden bude jako zhotovitel díla 
přebírat od SpÚ a od obce stavbu, 
aby následně mohli začít se staveb-
ními pracemi. 
3. září 2024 proběhlo předání polní 
cesty c11 za účasti zástupců Stra-
bag a.s., Státního pozemkového 
úřadu pardubice, naší obce a sta-
vebního dozoru investora.
počáteční úsek polní cesty v délce 
cca 50 m byl již dříve zrekonstruo-
ván v rámci příjezdové komunikace 

k nové zástavbě rodinných do-
mů. rekonstrukce cesty začne 
severním směrem ke katastrální 

60 a 70  m. V liniové výsadbě ovoc-
ných stromů bude slivoň švestka 
19 ks a jeřáb černý  18 ks. dopro-
vodná zeleň s funkcí větrolamu bu-
de dlouhá 110 m a bude zahrnovat 
listnaté stromy: třešeň ptačí 9 ks, lí-
pu velkolistou 9 ks a javor mléč 
v počtu 6 ks. dále zde budou odrost-
ky listnaté jako habr obecný 17 ks 
a javor babyka v počtu 15 ks. počí-
tá se i s kontejnerovanými keři sví-
dy krvavé 50 ks a trnky obecné 
v počtu 30 ks.
na katastru sousední obce rohovlá-
dova Bělá bude naše polní cesta po-
kračovat jako polní cesta pc2 
o délce 254,75 m. i zde bude obou-
směrný provoz a na cestě budou  
3 sjezdy na přilehlé pozemky.
i zde bude osázena doprovodná ze-
leň s funkcí větrolamu. jedná se 
o výsadbu listnatých stromů a keřů 
o šířce 5,5 m, která je rozdělená 
do dvou částí o délce 92 m a 214 m. 
Vysázeny budou listnaté stromy: 
třešeň ptačí 25 ks, lípa velkolistá  
25 ks a javor mléč v počtu 12 ks. 
dále zde budou odrostky listnaté: 
habr obecný 52 ks a javor babyka 
34 ks. do země příjdou kontejnero-
vané keře svídy krvavé 130 ks a trn-
ky obecné v počtu 90 ks.
na realizaci polní cesty v k.ú. obce 
Vyšehněvic a rohovládovy Bělé 
o celkové délce 803,93 m byla vy-
dána 2 stavební povolení a Státní 
pozemkový úřad s pobočkou v par-
dubicích bude na ni čerpat dotaci 
z programu rozvoje obce.
celková hodnota díla je neuvěřitel-
ných 9 452 400,04 kč, z toho do-
provodná výsadba zeleně je v hod-
notě 1 678 256,38 kč.
lhůta pro dokončení stavebních 
prací je letošní 25. říjen, a lhůta 
pro dokončení výsadby zeleně je ta-
ké ještě letos, 15. listopadu 2024.
Využíváme této možnosti a obrací-
me se na možné uživatele této pol-
ní ceSty, aby měli na paměti, že 
polní cesta nebude autostrádou ani 
závodní tratí a že cesta má sloužit 
především občanům a dětem k pro-
cházkám, maminkám s kočárky, 
k bezstarostné jízdě na kolech a ko-
lečkových bruslích, a proto je třeba 
tomu přizpůsobit rychlost!
děkujeme. – je 

kdo by ho neznal? zázračná superpotravina, bohatá na kdeco, krásná, 
voňavá, léčivá... 
jsme na konci léta a pomalu se blíží čas, kdy bude možné šípky sbírat. 
počkejte si ale na první mrazíky, to jsou plody nejsladší. o něco dříve si 
je ale můžete nasbírat na čaj. ty přemrzlé jsou pak vhodné na přípravu 
omáček a marmelád. není to pro každého, kdo se někdy o šípkovou 
marmeládu pokusil, ví, o čem mluvím... je to velmi pracná, zdlouhavá 
piplačka. V tu chvíli si říkáte: tak to už nikdy, to nemám zapotřebí! ale 
do další sezóny vám otrne a pustíte se do toho znovu, protože výsledný 
produkt je lahodná pikantní příjemně navinulá delikatesa, kterou může-
te například nahradit rybízovou marmeládu do vánočního lineckého 
cukroví, přidat k pečenému čaji, ochutit jí nějaký čerstvý míchaný salát, 
nemluvě o tradiční šípkové omáčce, která dokonce vešla do filmových 
dějin. 
šípky jsou jedním z nejbohatších přírodních zdrojů vitamínů c. obsahu-
jí třísloviny, invertní cukr, sacharózu, pektin, kyselinu citronovou a jab-
lečnou, flavonoidy a  také vitamíny skupiny B, vitamín k a další. je vel-
mi účinný v boji proti infekcím a nasaďte ho, pokud máte pocit, že 
na vás leze chřipka, nachlazení, kašel. obsahují antioxidanty, jsou pro-
tizánětlivé, chrání imunitní buňky před poškozením vlivem životního 
prostředí a podporují produkci bílých krvinek. zabraňují buňkám 
v předčasném stárnutí a podporují imunitu a jsou prevencí proti atero-
skleróze, parkinsonově nemoci, srdečnímu selhání, infarktu myokardu, 
alzheimerově chorobě, vitiligu, chronickému únavovému syndromu atd. 
tyto antioxidanty pomáhají v prevenci proti onemocnění srdce, artriti-
dě, upravují cholesterol i tlak, zmírňují bolesti kloubů. šípky nejen že 
pomáhají zhubnout, ale celkově zlepšují trávení, zabraňují hromadění 
tuku ve tkáních, zpevňují cévy, a působí proti onemocnění dásní a para-
dontóze.také se užívají na nervy a soustředění, proti zánětům ledvin, 
dýchacího ústrojí, infekcím žlučníku, nadýmání, zadržování vody v těle 
nebo závratím. šípek čistí krev a ulevuje při menstruačních bolestech 
a křečích.
nemá smysl tady uvádět recepty, těch je na internetu k dohledání mili-
on, nejen na marmelády. šípek se hodí k výrobě sirupů, vína, likérů, dá 
se sušit na čaj, a jeho využití je i kosmetické. je velmi atraktivní do pod-
zimních dokorací. kombinace bílých březových klacíků, vřesů, stříbr-
ných rostlin a šípkových větviček dá vašim truhlíkům neodolatelný něž-
ný půvab. hledejte, zkoušejte, tvořte, ochutnávejte... rozhodně ale vě-
nujte péči správnému sušení. je zdlouhavé. šípky, které máte v úmyslu 
sušit, by neměly přejít mrazem. Můžete je sušit v troubě s pootevřenými 
dvířky nebo v sušičce. V obou případech by teplota neměla překročit  
70 stupňů a počítejte se šesti až osmi hodinami. nebo je můžete nechat 
zvolna vysychat na kamnech, radiátorech, na skříních ve vytápěných 
místnostech, na parapetech, ale to je běh na dlouhou trať v řádech týd-
nů. a čím pomalejí plody vysychají, tím víc přicházejí o část cenného 
vitamínu c. Správně usušený šípek je tmavě rubínové barvy, tvrdý 
a při rozbití by měl krásně křupnout. tedy na zdraví! – pet 

Po mnoha letech jsme se dočkali rekonstrukce Polní cesty C11.  
Je to tzv. polňačka vedoucí proti lihovaru směrem na Voleč,  
kde vyúst’uje do silnice II. třídy Rohovládova Bělá – Voleč.

hranici obce, kde naváže na polní 
cestu pc2, ale již v katastrálním 
území obce rohovládova Bělá. 
polní cesta c11, která leží v katast-
ru naší obce, je dlouhá 549,18 m 
a je navržena jako vedlejší s asfalto-
betonovým povrchem. na cestě bu-
de vybudováno 5 sjezdů na přilehlé 

pozemky a jedna výhybna 32 m. šíř-
ka jízdního pásu je 3,5 m a po obou 
stranách bude umístěna krajnice 
o šířce 0,5 m.
Součástí rekonstrukce polní cesty je 
výsadba doprovodné liniové zeleně. 
Výsadba pásu ovocných stromů je 
rozdělená do tří částí o délkách 75, 

Zázrak  
jménem  
šípek
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S    távající „klubík” se postupem 
času, i v souvislosti s realizací 

půdní vestavby, stal spíše skladištěm 
než místem pro hry, a vybavení již 
mělo také svá nejlepší léta za sebou.
V rámci zkvalitnění zázemí k prona-
jaté prodejně bylo zastupitelstvem 
obce rozhodnuto o využití prostor 
přeměnou na malou bytovou jednot-
ku. Stavební úpravy spočívaly přede-
vším ve vybudování koupelny s WC 
a dodání nové kuchyňské linky se 
všemi nezbytnými spotřebiči. Záro-
veň došlo k opravě vytápění s novým 
plynovým kotlem namísto starých 
vafek. Dále byla vyměněna podlaho-
vá krytina, osazena nová okna, nata-
žena nová elektroinstalace. Samo-

zřejmě se provedly i nezbytné opravy 
omítek a místnosti se nově vymalo-
valy. 
Celkové náklady na rekonstrukci do-
sáhly výše 757 882 Kč.
Věříme, že byť jen malý byt, tak při-
spěje ke spokojenosti nájemce naší 
prodejny.  – tp 

Přeměna 
„klubíku“


